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(La vicepresidenta primera colpeja amb la maceta)

 
La senyora vicepresidenta primera:

Comencem en el punt 7 . Pregunta número 27 formulada pel 
diputat Pedro Ruiz Castell del Grup Parlamentari Socialista, 
amb el coneixement del seu grup parlamentari d’acord amb 
l’article 159, a la consellera d’Innovació, Universitats, Ciència 
i Societat Digital sobre les mesures per què es pugue desen-
volupar una carrera científica.

 

El senyor Ruiz Castell:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

Consellera .

A la seua intervenció davant d’aquesta cambra, el passat 17 
de setembre, va quedar clara la seua aposta i la del Consell 
per continuar avançant cap a un canvi de model econò-
mic i productiu basat en la innovació, en la ciència i en la 
tecnologia .

I, certament, la recerca científica i tecnològica ha de jugar 
un paper fonamental en la construcció d’una societat i una 
economia del coneixement que ens ha de garantir un crei-
xement i un desenvolupament sostenible capaç de donar 
resposta als reptes d’un futur que cada vegada està més 
present .

En aquest context resulta crucial comptar amb un sistema 
públic de ciència i tecnologia potent i capaç de liderar 
aquesta transformació . Un sistema, que no podem oblidar, 
va patir durant els anys de la crisi unes retallades que afecta-
ren tant als pressupostos com a l’execució de finançament pel 
que fa a la recerca, el desenvolupament i la innovació, casti-
gant així a milers de científiques i científics de tota Espanya.

De fet, moltes i molts es van veure obligats a emigrar fora 
de les nostres fronteres; a canviar de residència a la caça 
i captura de contractes temporals cada any, o cada parell 
d’anys; o fins i tot a reconvertir-se i dedicar-se a altres 
professions . A la nostra terra al voltant de 1 .300 investiga-
dors i investigadores van haver d’abandonar la Comunitat 
Valenciana entre 2011 i 2015 per desenrotllar la seua 
carrera científica, estem parlant de més d’un 10 % del capital 
científica valencià.

Per tal de revertir aquesta situació i incentivar la tornada 
d’aquestes persones el Consell del Botànic va aprovar en 
2017 un ambiciós programa, el Pla Gen T, per a generar, 
atraure i retenir el talent . Una iniciativa ambiciosa que ja està 
donant resultats i que contempla també mesures per impul-
sar la contractació de joves investigadores i investigadors .

I això últim és especialment important . Si recorda, en eixa 
intervenció del passat 17 de setembre, vosté va parlar també 
del repte que suposa despertar vocacions en l’àmbit de les 
ciències, de la tecnologia, de la enginyeria i de les matemàti-
ques, d’allò que coneixem amb el nom d’STEM per les seues 
sigles en anglès .

Ara bé, tan important és despertar aquestes vocacions com 
cuidar-les . Cal ocupar-se amb cura de la formació i el desen-
volupament de la carrera científica de les nostres joves inves-
tigadores i dels nostres joves investigadors . Cal tractar 
d’assegurar-los una trajectòria per tal que eixes vocacions no 
es vegen frustrades a mitat camí .

Hem d’intentar facilitar una estabilitat en la carrera profes-
sional del personal investigador més jove que permeta 
desenvolupar un projecte vital i donar continuïtat a les seues 
línies de recerca o afavorir la seua incorporació a projectes 
dels quals, moltes vegades, queden exclosos com a conse-
qüència de la curta durada dels seus contractes .

Estem parlant de joves científiques i científics que, en 
molts casos, estan construint una carrera destacada i que 
presenten un gran potencial de futur . Però que fàcilment 
poden quedar fora del sistema, especialment durant l’etapa 
postdoctoral, com a conseqüència d’uns programes per a la 
formació i consolidació de personal investigador que presen-
ten taxes d’èxit molt baixes . Una situació que, a més, resulta 
d’allò més ineficient per la gran quantitat d’esforç i diners que 
han estat invertits en eixes persones i que es poden perdre 
pel camí .

Ara bé, si continuem avançant en la línia que es va marcar 
el Consell del Botànic, si seguim apostant per la ciència 
i la tecnologia tal com s’ha estat fent als darrers anys, la 
Comunitat Valenciana es pot convertir en un lloc d’allò més 
atractiu per poder desenvolupar de manera competitiva una 
carrera científica i tecnològica.

Només necessitem donar a les i els joves una oportunitat per 
tal de desenvolupar la seua carrera professional a les nostres 
institucions, amb una bona planificació i amb estratègies 
ben definides que els puguen permetre produir una recerca 
capdavantera en l’àmbit internacional . Perquè, que ningú ho 
dubte, l’èxit d’eixes investigadores i d’eixos investigadors serà 
en el futur el nostre triomf com a societat .

Per tot això, consellera, li pregunta, quines línies de treball i 
quines iniciatives ha de promoure la conselleria d’Innovació, 
Universitats, Ciència i Societat Digital per tal d’afavorir el 
desenvolupament de les carreres científiques de les joves 
investigadores i dels joves investigadors?

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Té la paraula l’honorable consellera per contestar a l’il·lustre 
diputat .

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

Buenas tardes, señora vicepresidenta de les Corts .

Señoría .
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La investigación es una necesidad en nuestra sociedad y este 
govern tiene como obligación conseguir tres objetivos esen-
ciales: El primero, hacer de la comunitat una comunidad 
competitiva y atractiva en investigación . El segundo, apoyar 
y fomentar la internacionalización . Y el tercero, potenciar la 
capacidad para atraer y retener el talento .

Continuaremos apoyando el plan Gen T, puesto en marcha 
en la anterior legislatura con unos resultados excelentes . 
Además, desde la conselleria de Innovación, Universidades, 
Ciencia y Sociedad Digital hemos planteado las siguientes 
iniciativas que favorecerán la carrera científica de los jóvenes 
investigadores, siendo conscientes la imprescindible necesi-
dad de consenso con las universidades valencianas .

Primero, conceder una subvención para contratos predocto-
rales de cuatro años . Lo haremos con una política de incen-
tivos para aquellos estudiantes que obtengan el título de 
doctor con antelación al inicio de la última anualidad de la 
ayuda . De esta forma se les concederá una ayuda para su 
contratación de un año, a nivel postdoctoral, con un salario 
acorde a su nueva situación .

En segundo lugar, para que no se produzca ningún desfase 
entre la finalización de los estudios de máster y el comienzo 
de estudios de doctorado, se podrá solicitar la ayuda predoc-
toral antes de finalizar el máster. La justificación de los requi-
sitos para acceder al doctorado se realizará en el momento 
de formalización del contrato . También se permitirá incorpo-
rar estudiantes en lista de espera en cualquier momento que 
se presente una renuncia durante el periodo de cuatro años 
de la ayuda predoctoral .

En tercer lugar, se podrá pedir ayuda para una estancia 
postdoctoral de dos años, antes de terminar la tesis docto-
ral, con una carta de la comisión académica del doctorado . El 
título se presentará en el momento de formalizar el contrato . 
Estas ayudas están pensadas para fomentar la internacionali-
zación entre los jóvenes doctores de la Comunitat Valenciana 
que podrán tener una experiencia internacional de dos años 
postdoctoral aun . También crearemos una modalidad de 
postdoctoral in para facilitar, precisamente, la incorporación 
en proyectos de investigación de la comunitat de jóvenes 
doctores, doctorados en el extranjero .

Nuestros y nuestras jóvenes doctores podrán solicitar 
subvenciones para la realización de proyectos de I+D+I, 
desarrollados por grupos de investigación emergente, hasta 
diez años después de finalizar la tesis –anteriormente eran 
8 años– . De esta manera, si un investigador joven lleva una 
carrera aceptable, al terminar la fase de emergente podría 
tener ya dos periodos de investigación reconocidos que le 
permitirían optar como investigador principal a la subvencio-
nes de grupos consolidados, ahora llamados consolidables .

Así mismo se permitirán dos investigadores principales en 
todos los proyectos . De esta manera se facilita la incorpora-
ción como líderes de los jóvenes investigadores . Finalmente 
se eliminará el requisito de vinculación hasta la finalización 
de proyecto, solo se exigirá dicho requisito para uno de los 
investigadores principales .

Todas estas propuestas que le estoy comentando, de 
cambios y más relativas a la orden única, fueron presenta-
das el pasado día 8 a todos los vicerectores de investigación 

de las universidades públicas valencianas, de la Universidad 
Cardenal Herrera, de la Universidad Católica de Valencia y al 
delegado institucional del CSIC en la Comunitat Valenciana .

Las propuestas de cambio han sido acogidas de manera muy 
favorable por este colectivo . Por tanto, el consenso está 
fraguándose y estamos en fase de consulta con las universi-
dades . Ahora se plasmará en una orden única que será publi-
cada en el Diario Oficial de la Generalitat Valenciana y reunirá 
las condiciones objetivas y transparentes para que nuestros 
investigadores y nuestras investigadoras puedan acogerse a 
ellas . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta número 43 formulada pel diputat José 
Ciscar Bolufer del Grup Parlamentari Popular a la consellera 
d’Innovació, Universitats, Ciència i Societat Digital sobre la 
gestió de la Ciutat de la Llum .

Un segon . . .

El senyor Ciscar Bolufer:

Moltes gràcies, presidenta .

Señora consellera, ¿podría usted explicarnos cómo piensa 
gestionar el futuro de Ciudad de la Luz en Alicante?

Muchas gracias .

 
La senyora vicepresidenta primera:

Senyoria, és el torn de l’honorable consellera per contestar la 
pregunta formulada .

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

Buenas tardes de nuevo, señora vicepresidenta de les Corts .

Señoría, me va a disculpar que le dé la espalda –por el micro– . 
Hay muchos aspectos a considerar en la contestación a la 
pregunta que plantea, señor Ciscar, y usted lo sabe .

Pero por encima de cualquier otra consideración, hay algo 
que está claro y es que el futuro de Ciudad de la Luz se 
gestionará mucho mejor que se gestionó en el pasado y eso 
ya se está haciendo . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Senyor Ciscar .


